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يهدف هذا البحث إلى معالجة ما يجري في المطاعم من حيث بيان أحكامها الشرعية، ومن حيث الصحة والفساد وما يترتب عليهما. والمطاعم ذات صور متعددة وخدمات متنوعة يختلف بعضها من بعض على حسب أنواعها، ولا شك أن لكل صور التعامل في المطاعم حكما شرعيا وصيغة شرعية؛ إذ إن الغرض من إرسال الرسل انتظام أمر المعاش والمعاد، وذلك لا يكمل إلا بالمعاملات.
وبين الباحث الحكم الشرعي لتلك التعاملات في المطاعم بتقسيم البحث إلى فصلين:
الفصل الأول: المعاملات الأساسية في المطاعم، جمعت فيه صور التعامل في المطاعم على حسب أنواعها من المطاعم الجاهزة والمطاعم غير الجاهزة والمطاعم البوفية.
الفصل الثاني: المعاملات الإضافية في المطاعم، وفيه مباحث عدة يتعامل بها في المطاعم تكميلا وتسهيلا وترغيبا لجلب الزبائن.
وتوصل الباحث إلى نتائج منها:
 أن المعاملات المعاصرة في المطاعم أنواع –من حيث صيغها الشرعية-: بيع واستصناع وقرض وإجارة وهبة، كما أن حكم المعاملات المعاصرة في المطاعم يختلف بعضها من بعض -من حيث الصحة والفساد- باختلاف صور المسائل؛ إذ بعض المسائل لا تتوافر فيها الأركان أو الشروط المعتدة عند العلماء، أو لا تدخل تحت قاعدة عامة في المعاملات.
وقد أوصى الباحث بأمور منها:
 زيادة البحث في المطاعم بتناول جوانب أخرى لم يشملها هذا البحث، والتعمق في دراسة الوقائع التي يعيش فيها المسلمون.

Abstract
This research aims to address what is happening in restaurants in terms of clarifying their legal rulings, and in terms of health and corruption and their consequences. Restaurants have many forms and various services differ from each other according to their types. Undoubtedly, every form of dealing in restaurants has a legal ruling and a legal formula. As the purpose of the mission is to regularize the matter of pension and return, and it is only completed by transactions.
The researcher explained the legal ruling for those dealings in restaurants by dividing the research into two chapters:
The first section: Basic transactions in restaurants, in which the images of dealing in restaurants were collected in terms of ordering and serving meals and paying the price according to their types, including ready-made restaurants, non-prepared restaurants, and buffet restaurants.
The second section: Additional transactions in restaurants, and it contains several topics that are dealt with in restaurants to complement, facilitate and encourage customers.
The researcher reached the following results:
 Contemporary transactions in restaurants are types - in terms of their legal forms -: sale, manufacture, loan, leasing and gift, and the rule of contemporary transactions in restaurants differs from one another - in terms of health and corruption - in different forms of issues; Some issues do not meet the pillars or conditions considered by scholars, or do not fall under a general rule in transactions.
The researcher recommended a number of things, including:
 Increasing the research in restaurants by addressing other aspects that are not covered by this research, and in-depth study of the realities in which Muslims live.
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